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و متاسفانه نتوانستیم تا آخر ایشان را داشته باشیم. خداوند به 
خانواده هایشان صبر عنایت کند و واقعا نمی دانم چه بگویم چون 
فقدان بزرگی است؛ من هم مشهد هستم و در حرم دست به دعا 
بودیم که این اتفاق به خیر بگذرد ولی به هر حال شهادت ریاست 

جمهوری و همراهانشان تقدیر و مشیت الهی بود.

میکاییل دیانی؛ مستندساز:
 تلاش  ایشان برای اصحاب فرهنگ و هنر مغتنم بود 

آقای رییسی هم مردمی و هم تلاشــگر بودند و یک خلوص 
و نیتی در رفتارشان داشــتند و مردم دارانه پیگیری مسائل را 
می کردند. ایشان ســعی می کردند که فارغ از جناح بندی های 
سیاسی و نگاه های سیاســی با آدمای مختلف برخورد بکنند و 
به صورت خاص برای ما که در حوزه فرهنگ و هنر هستیم یک 
پشتوانه از حیث توجه به عدالت فرهنگی بودند و بر اینکه توسعه 
فرهنگ را در داخل نقاط مختلف ایران گسترش دهند، تمرکز 
داشتند. او توانست شــرایطی را برای استعدادهای فرهنگی و 
هنری در زمینه های کشف و پرورش و توانبخشی فراهم بکند و 
این توجه همه جانبه ایشان به مناطق مختلف کشور به جهت رشد 
عدالت فرهنگی و از طرف دیگر خستگی ناپذیری و تلاش های 
مجاهدانه ایشان، متفاوت بود. این موضوع برای من که در حوزه 
فرهنگ و هنر زیست می کنم، مغتنم بود که فرصت کشف آدم های 
فرهنگی و هنری در منطق نگاه ایشــان بیشتر فراهم می شد و 
البته که پاداش آدمی که در این مسیر خالصانه مجاهدت انجام 
می دهد چیزی غیر از این نیست و جناب رییسی در مسیر خدمت 

و اینگونه به شهادت رسیدند.

احمد نجفی؛ بازیگر پیشکسوت:
واقعا حیف شد

احمد نجفی بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون ضمن عرض 
تسلیت به مناسبت شهادت رئیس جمهوری، وزیر امور خارجه و 
همراهان آن ها گفت: من از شب حادثه تا صبح از شدت ناراحتی و 
نگرانی نخوابیدم. حسی به من می گفت این سقوط معمولی نیست. 
واقعا حیف شد؛ چون آقای رئیسی انسان بسیار خوب و مهربان و 
خوشرویی بودند. ایشان جسارتی بی نظیر داشتند و با این خستگی 
ناپذیری که داشتند ایشان را از دست دادیم. ملت ایران لیاقت 
بیشتری دارند و حیف شد که همچین آدمی از دست رفت. او برای 
خودش و برای مردمش و برای خانواده اش، بسیار خوب داشت کار 
می کرد و آدم بسیار مهربان و آدم بسیار صمیمی و مصممی بود که 
خیلی خیلی ساده از دست ما گرفته شد.  وی افزود: امیدوارم نفر 
بعدی هم با انرژی بیشتری ادامه بدهد. آقای رئیسی خیلی کارهای 
خوبی برای کشور انجام داد. ایشان از نابسامانی ها آزرده خاطر 
بود؛ اما همیشه با تواضع و خوشرویی رفتار می کرد. معتقدم آیت 
الله رئیسی نیروی خوب برای توسعه و پیشرفت ایران بود. او منشا 
خدماتی شــد که باید برای ایران نوین انجام می شد. کمک حال 
بسیاری از افراد بودند و با یک نگاه تازه و با یک صمیمیت تازه و با 
یک مهربانی تازه درحال پیشرفت بودند. دلم خیلی سوخت برای 
این مملکت که خادم خودش را اینگونه از دست داد و تنها چیزی 

که می توانم بگویم همین است که بسیار متاسفم.

علیرام نورایی؛ بازیگر: 
بسیار حالم بد شد

این حادثه ای که اتفاق افتاده و شــهادت ریاســت محترم 
جمهوری و کادر پروازی و وزیر امورخارجه و همه عزیزان که به 
اتفاق ریاست جمهور به شهادت رسیدند را خدمت مردم عزیز 
کشــور تســلیت می گویم و برای بازماندگان صبر می خواهم. 
مشخص است که چنین اخباری زمانی که می رسد حال آدم را 
بد می کند و این گونه خبرها که یک سمتش کشته شدن و وفات 
آدم هاست به هر حال در روحیه تاثیرگذار است و از بعد از ظهر که 
این خبر سانحه آمد، پیگیر بودم و شب هم دنبال می کردم و از 
صبح که متاسفانه با خبر شهادت ریاست محترم جمهوری و هیات 

همراهشان مواجه شدم، بسیار حالم بد شد.

احمد معظمی؛ کارگردان:
 در مرحله ای به شهادت رسیدند که ماندگار خواهد شد

شهادت آیت الله رییسی را تســلیت عرض می کنم. از زمان  
اعلام خبر این حادثه نگرانی ها بیشتر و بیشتر شد و در نهایت 
خیلی غمگینانه به پایان رسید.  به هر حال روز غمگینی برای خود 
من به شخصه بود. از طرفی هم معتقدم در یک مرحله ای ایشان به 

شهادت رسیدند که بسیار ماندگار خواهد شد. به نظر من ایشان 
جزو رییس جمهورهایی بود که مســیری که داشت می رفت، 
خیلی درست بود و در واقع برنامه کارهایی که در دستور کارش 
بود، داشت به خوبی انجام می شد. ایشان رئیس جمهوری بودند 
که روابط خیلی خوبی با افراد مختلف جامعه داشتند و خصلت 
مردمی بودن در رابطه با ایشان کاملًا درست است. در حوزه کاری 
ما و بین هنرمندان، گپ و گفت های مستقیم توسط ایشان انجام 
می شد و مسیر خیلی خوب داشت پیش می رفت. امیدوارم همین 

مسیرتوسط همکاران ایشان ادامه دار باشد.

امیرعباس ربیعی؛ کارگردان: 
این مسیرها ادامه پیدا خواهد کرد

از زمانی که این خبر را شنیدیم تا صبح که دیگر شهادت ایشان 
اعلام شــد نگران ناگواری هایی که قطعاً برای انقلاب ما و برای 
مردم مان رقم خواهد خورد، بودم و به نظرم این مسیرها ادامه پیدا 
خواهد کرد و ان شالله به اهداف بلندمان خواهیم رسید. بیشتر از 
همه این مصیبت را به مردم عزیز و به رهبر عزیز تسلیت می گویم 
و برای خدمتگزارانی که از نزدیک ایشان را می شناختند، طلب 
صبر می کنم. به صداقت و خلوص و روحیه جهادی که داشتند، 
غبطه می خورم و شهادت ایشان واقعاً جانسوز بود و امیدوارم که 

خداوند به مردم صبر عنایت کند.

حامد سلطانی؛ مجری:  
امام رضا)ع( خوب بلد است آبرو جمع کند

چقدر لفظِ شهید برازنده است
برای مردانی که سرشان به تنشان می ارزد...
برای مردانی که دلشان برای مردم می تپد...

برای مردانی که استراحت را گذاشته اند بعدِ شهادت...
آقای رئیسی! آقای آل هاشم! آقای امیرعبداللهیان!آقای مالک 

رحمتی! آقای محافظ! آقای خلبان! آقای همراه!
امام رضا خوب بلد است چطور آبرو جمع کند برای خادمانش

و خادمانِ خادمانش
و خادمانِ زائرانش...

حالا هر سال روزِ ولادتش، سالروزِ شهادتِ شماست!
گوارای وجودتان...

جایتان روی زمین خالیست،
آدم حسابی های کاردرست!

لیلی عاج؛ کارگردان: 
مشاهدات همه ما مشابه است

من خیلی دیر متوجه خبر شدم چون جلسه کاری بودم و در 
واقع ما دو نفری که در جلسه بودیم اخبار را چک نکرده بودیم و 
خیلی هم در بحث جدل داغی بودیم ولی واقعیتش زمانی که خبر 
را شنیدیم خیلی شوکه شدم. به هرحال آدم دچار یک سرگردانی 
می شــود و تا صبح به ترتیب خبرها را دنبال می کردم و حس 
می کنم موقعیت خاصی بود که تقریباً مشاهدات همه ما شبیه 
به هم می شوند و در مورد آن صحبت می کنیم و دچار ناراحتی 
می شویم و همین که آدم فکر بکند که آدم های ارزشمندی را از 
دست داده است، غم زده می شود. تسلیت عرض می کنم خدمت 

مردم و خانواده این بزرگواران ارزشمند.

علیرضا نجف زاده؛ کارگردان: 
منتظر بودیم خبر سلامتی ایشان برسد

تســلیت می گویم به مردم و جامعه هنری و امیدوارم مسیر 
پیشرفت برای کشور به سرعت قبل طی شود. ابراهیم رییسی 
شــجاع بود و خدا رحمتش کند، بالاخره چند ساعت کل دنیا 
در شــوک و بهت بود و خیلی هم شوک ســنگینی بود و تمام 
خبرگزاری های دنیا را تحت تاثیر قرار داد و منتظر بودیم که خبر 
سلامتی ایشان برسد و قصه جور دیگری تمام شود، نه که اینگونه 

تلخ  به سرانجام برسد.

اعظم بروجردی؛ نویسنده: 
خداوند گلچین است

زمانی که خبر را شندم شوکه شدم و اصلاً اولش ناگهان به شدت 
خالی شدم اما بعد از اینکه مقام معظم رهبری صحبت کردند یک 
مقداری آرامش به دست آوردم. واقعاً جای تاسف است آدم هایی 
که برای کشــور و مردم کار می کنند و برای جامعه تاثیر گذارند 

رخت سفر می بندند و باید جواب کسی که می خواندشان را بدهند. 
ان شالله که این رفتن شهادت گونه در وضع و روز مردم ما تاثیر 
بیشتری می گذارد، همانطور که قاسم سلیمانی گذاشت. یعنی به 
نظر من شهادت قاسم سلیمانی از زندگی اش خیلی تاثیرگذارتر 
بود و واقعا شهادت ریاست جمهوری و هیات همراه ایشان تاثیرش 
را ان شالله در جامعه می گذارد و کسانی که واقعاً نمی دانستند و 
جاهلانه برخورد می کردند و به هر حال حرف هایی می زدند که 
نباید بزنند، شــاید الان به یک نوعی متوجه شدند که خداوند 
گلچین است و گل هایی را می چیند که در حقیقت زیبایی زیادی  

به جامعه، جهان ما، دنیای ما و به کشور ما می دادند.

سیدرضا میرکریمی؛ کارگردان: 
خبر تلخی بود

سیدرضا میرکریمی کارگردان شناخته شده سینمای ایران 
ضمن دلخراش دانستن شهادت تعدادی از مسؤولان تراز اول کشور 
در مسیر انجام وظیفه، تصریح کرد: خوب است همه کسانی که دل 
در گرو این سرزمین داریم با هم برای سربلندی ایران عزیز تلاش و 
دعا کنیم. وی در پی شهادت آیت الله ابراهیم رئیسی و هیات همراه 
ایشان گفت: خبر تلخی بود. فارغ از اینکه چه دیدگاه سیاسی با 
دیگری داشته باشــید، به عنوان یک ایرانی از این که تعدادی از 
مسؤولان تراز اول کشور در مسیر انجام وظیفه به این شکل جان 
خودشان را از دست بدهند، دلخراش است. وی یادآور شد: من هم 
مثل بسیاری از مردم در شب حادثه تا صبح نخوابیدم و پیگیر اخبار 
بودم و امیدوار بودم که این سانحه هولناک با خبری خوش به انتها 

برسد. ولی تقدیر الهی چیز دیگری بود و باید تسلیم بود.

فاضل جمشیدی؛ فعال فرهنگی هنری و جامعه شناس: 
مرد ميدان عمل و حامي هنرمندان بود

فاضل جمشــیدی فعال فرهنگي هنري و جامعه شناس از 
شخصیت شهید آیت الله سید ابراهیم رییسي به عنوان مرد میدان 
عمل و حامي هنرمندان یاد کرد و گفت: ایشان انسان شریفي بود و 
در عین حال نگاهش نسبت به فرهنگ و هنر خوب و مهربانانه بود. 
وی با تسلیت رحلت جانگداز شهید آیت الله سید ابراهیم رییسی 
به خانواده و جامعه فرهنگ و هنر کشور با ذکر خاطره ای از ایشان 
در زمان قائم مقامی قوه قضائیه، گفت: از مشهد در حال برگشت 
بودیم قسمت شد در هواپیما تا تهران باهم باشیم. خلبان هواپیما 
سی دی ای را که قبلا با عنوان: »این نیز بگذرد« به او داده بودم 
به یکباره آورد و تقدیم آیت الله رئیسی کرد و گفت: این سی دی 
را قبلا آقای جمشیدی به من داده بودند و من آن را به شما تقدیم 
می کنم و بعدا یکی دیگر از آقای جمشیدی می گیرم. جمشیدی 
افزود: آیت الله رئیسی با دریافت سی دی به عنوان هدیه خیلی 
خوشحال شد و مرا بوسید و از من سوال کرد چرا این عنوان را 
انتخاب کرده ای؟ به ایشان گفتم من روی سختی های زندگی و 
مشکلات و مسائل مردم کار کردم؛ خلاصه تا تهران با ایشان هم 
کلام شدیم و چندین سوال در حوزه های مختلف هنری به ویژه 
موسیقی از من پرسیدند. این هنرمند پیشکسوت کشور از آیت 
الله شهید رئیسی به عنوان فردی دلسوز و حامی فرهنگ و هنر 
و هنرمندان یاد کرد و گفت: ایشان همواره نگاهش به هنرمندان 
مثبت و با آنها همیشه مهربان بود و از سویی دیدش به موسیقی 

بسیار خوب بود.

محمد گلریز؛ خواننده:
خالصانه خدمت کردند و مردمی بودند

محمد گلریز خواننده ضمن تسلیت شــهادت آیت الله سید 
ابراهیم رئیســی و همراهانش گفت: به عنوان عضوی کوچک از 
جامعه هنری از این بابت غمگینم و بغض امانم نمی دهد و از این اتفاق 
ناراحت و متاثر شدم، ایشان خالصانه خدمت کردند و مردمی بودند. 
گلریز ادامه داد: در این واقعه تلخ هرکسی با هر سلیقه ای همدردی 
کرد و همین نشان دهنده این است که رئیس جمهور از دل مردم و با 
مردم بود. اگرچه از این شهادت متاثر هستیم اما این اتفاق نشان داد 
ملت ایران با وجود تفاوت سلایق در اتفاق هایی بدین شکل انسجام 
و اتفاق نظر و یکپارچگی دارنــد. این خواننده در پایان نیز گفت: 
خاطره هایی از زمانی که در آستان قدس بودند، دارم... ایشان از من 
درخواست خواندن شعری در مدح رضا )ع( کردند و به زبان طنز 
رو به من گفتند آقای گلریز هنوز صدا هست؟ او در حالی که بغض 
کرده بود، ادامه داد: ایشان دستور دادند این کار به شکل مناسب 
ضبط شود و مورد بهره برداری قرار بگیرد اما متاسفانه توفیق ادامه 
همکاری صورت نگرفت. امیدوارم توفیق داشته باشم باردیگر برای 

اهل بیت بخوانم.


